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Buchvorstellungen 
 

   

 

 

Kelley Coblentz Bautch (ed.)  

Empire and Potentates 
Attention to empire, monarchy, and potentates within biblical texts proves fruitful for illumining social and 

religious movements, power dynamics, and complex negotiations of culture and economic realities in the ancient 

world. Critical imperial studies and postcolonialism, complemented by historical examination and contextual 

awareness, shed new light on representations of monarchy in Judaism of the second temple period. This historical 

moment, in which the empires of Alexander the Great and successors, as well as of Rome emerge, witnesses 

various responses in Judea and in other colonized contexts to domination. The same period gives rise to the second 

Commonwealth and Hasmonean dynasty. The relationship of the latter with Seleucids and Romans is complex and 

provides additional vistas on navigating monarchy and power. The articles in this issue explore empire and 

potentates across texts and traditions of this historic context and in so doing, further clarify biblical texts and 

related literature.      

 

Arie van der Kooij 

The Praise of Truth by Zerubbabel and the Issue of Leadership in 1 Esdras 
Summary 

According to the Story of the Three Youths in 1 Esdras 3-4 Zerubbabel is proclaimed the wisest of the three youths 

because of his speech on “truth”. In this essay, the question dealt with is: What does he mean to say in this speech? 

Several aspects are discussed, and in light of another debate at the Persian court to be found in Herodotus’s 

Histories III,80-82 (on forms of government) special attention is given, first of all, to the speech on the power of 

the king. Next the speech on truth is commented upon. It is argued that the topic of truth alludes to the figure of 

the high priest. 

 

Zusammenfassung 

In der Pagenerzählung wie sie in 1 Esdras 3-4 vorliegt, wird Serubbabel als der Weiseste der drei Freunden 

erfunden auf Grund seiner Rede über „die Wahrheit“. Dieser Beitrag konzentriert sich auf die Frage, was er mit 

dieser Rede sagen wollte. Verschiedene Aspekte werden diskutiert, und im Lichte einer anderen Debatte am 

Persischen Hof (siehe Herodot, Historien III,80-82: zu Staatsformen) wird zuerst die Rede von der Macht des 

Königs untersucht. Danach wird die Rede über die Wahrheit kommentiert. Es wird argumentiert, dass das Thema 

Wahrheit auf den Hohenpriester anspielt. 
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Catherine E. Bonesho 

Alexander the Great and the (Re)Making of Ages in 1 Maccabees and Daniel 
Summary 

Alexander the Great’s defeat of Persia is often seen as a watershed moment, marking the beginning of a new era 

in the ancient world. Informed by Eviatar Zerubavel’s work on the creation of watershed moments and the act of 

cutting time, this study investigates the ancient Jewish portraits of Alexander from the Book of Daniel and 1 

Maccabees. Both of the second century bce texts describe Alexander as a watershed maker, beginning a new era 

of Hellenistic rule and as the forefather to the wicked Seleucid ruler of Antiochus IV Epiphanes. This study 

suggests that the portraits of Alexander as watershed maker in Daniel and 1 Maccabees are influenced by 

Hellenistic views of the king, especially the mid- late second century Seleucid trend to imitate Alexander in their 

royal representations. However, this influence does not result in mere imitation; one effect of the characterization 

of Alexander as watershed is the destabilization of the Seleucid construction of their own temporality, which 

emphasized the Seleucid dynasty only after Alexander, beginning with Seleucus I. 

 

Zusammenfassung 

Der Sieg Alexanders des Großen über Persien wird oft als Wendepunkt angesehen, der den Beginn einer neuen 

Ära in der antiken Welt markiert. Auf der Grundlage von Eviatar Zerubavels Arbeit über die Schaffung von 

Wendepunkten und den Akt des Zeitschneidens untersucht diese Studie die antiken jüdischen Porträts Alexanders 

aus dem Buch Daniel und 1 Makkabäer. Beide Texte aus dem zweiten Jahrhundert v.Chr. beschreiben Alexander 

als einen Wendepunkt, der eine neue Ära hellenistischer Herrschaft einleitet und als Vorfahre des bösen 

seleukidischen Herrschers Antiochus IV Epiphanes fungiert. Diese Studie legt nahe, dass die Darstellungen 

Alexanders als Wendepunkt in Daniel und 1 Makkabäer von hellenistischen Ansichten über den König beeinflusst 

sind, insbesondere von der Tendenz der Seleukiden Mitte bis Ende des zweiten Jahrhunderts, Alexander in ihren 

königlichen Darstellungen zu imitieren. Dieser Einfluss führt jedoch nicht zu einer bloßen Nachahmung; ein Effekt 

der Charakterisierung Alexanders als Wendepunkt ist die Destabilisierung der seleukidischen Konstruktion ihrer 

eigenen Zeitlichkeit, die die seleukidische Dynastie erst nach Alexander, beginnend mit Seleukos I., betonte. 

 

 

Benjamin D. Gordon 

Royal Benefaction and Ritual Agency at the Jerusalem Temple in the Late Hellenistic 

Period 
Summary 

The Hasmonean kings implemented a collective fundraising model to cover the costs of daily sacrifices at the 

Jerusalem temple, replacing the older approach of relying on royal benefaction. The new approach empowered the 

individual Jewish family to become a stakeholder in the temple cult, giving them agency to enjoy the fruits of the 

divine blessings that were believed to ensue as a result of the temple’s cosmic power. Meanwhile, the Hasmoneans 

continued to allow foreigners to visit and sacrifice at the temple, despite protests by local pietists. But they 

emphasized Judean ritual agency in other ways.  

 

Zusammenfassung 

Die hasmonäischen Könige führten ein kollektives Spendenmodell ein, um die Kosten für die täglichen Opfer im 

Jerusalemer Tempel zu decken, und lösten damit den älteren Ansatz ab, sich auf königliche Wohltaten zu verlassen. 

Der neue Ansatz gab der einzelnen jüdischen Familie die Möglichkeit, sich am Tempelkult zu beteiligen und die 

Früchte des göttlichen Segens zu genießen, der als Folge der kosmischen Macht des Tempels erwartet wurde. In 

der Zwischenzeit erlaubten die Hasmonäer trotz der Proteste lokaler streng Gläubiger weiterhin Ausländern, den 

Tempel zu besuchen und dort zu opfern. Aber sie betonten die rituelle Verantwortung der Judäer auf andere Weise. 

 

Kelley Coblentz Bautch 

Rulers, Rivals and 1 Maccabees 
Summary 

This article argues that 1 Maccabees should be read through the lens of internecine rivalry and dynastic disputes 

which plagued the family of Mattathias already in the times of John Hyrcanus. Through such a reading one can 

understand better ambiguous characterizations of this prominent family within the book. Even while 1 

Maccabees champions the offspring of Mattathias in many respects, the depictions of Judas, Jonathan, and 

Simon are at times unflattering; in fact, even while biblical exemplars for these men are suggested by 1 

Maccabees, the family’s leaders are reminiscent of other protagonists of the Deuteronomistic history also 

presented as complicated heroes. Awareness of such internecine rivalries also is to be expected within a second 

century Mediterranean context. In the final analysis, the article considers the role of court historians, themselves 

vulnerable and operating within spheres of powerful patrons.    
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Zusammenfassung 

In diesem Artikel wird argumentiert, dass das 1. Makkabäerbuch vor dem Hintergrund interner Rivalität und 

dynastischer Streitigkeiten gelesen werden sollte, die die Familie des Mattathias bereits zur Zeit des Johannes 

Hyrkanus plagten. Durch eine solche Lektüre kann man die mehrdeutigen Charakterisierungen der „Gründer“-

Patriarchen im Buch besser verstehen. Auch wenn 1 Makkabäer in vielerlei Hinsicht die Familie vertritt, sind die 

Darstellungen von Judas, Jonathan und Simon zuweilen wenig schmeichelhaft; Tatsächlich erinnern die 

Familienoberhäupter an andere Protagonisten der deuteronomistischen Geschichte, die ebenfalls als komplizierte 

Helden dargestellt werden, auch wenn im 1. Makkabäer biblische Vorbilder für die Makkabäer vorgeschlagen 

werden. Das Bewusstsein für solche internen Rivalitäten ist auch im mediterranen Kontext des zweiten 

Jahrhunderts zu erwarten. Abschließend betrachtet der Artikel die Rolle von Hofhistorikern, die selbst 

verwundbar sind und im Einflussbereich mächtiger Gönner agieren. 

 

Oren Ableman 

Rewriting the Empires in Second Temple Jewish Literature 
Summary 

In this article I explore the development of the concept of imperial powers being subject to the power of God. God 

uses these empires to punish Israel, but these empires will themselves in turn be punished for overstepping their 

mandate. Isaiah 10-11 is one of the earliest iterations of this anti-imperial idea, where it appears in a prophecy 

against Assyria. In Daniel 7 this concept is applied to all empires. Both Isaiah and Daniel relegate the role of 

exacting punishment from the empires to God or to a direct agent of God. However, the Animal Apocalypse (1 

Enoch 90:19) and the Qumran War Texts expand this concept by giving the elect among Israel a central role in 

administering divine judgment against the empires. I argue that such texts should also be connected to various 

Jewish resistance movements that fought against the Seleucids and Romans. 

 

Zusammenfassung 

In diesem Beitrag untersuche ich die Entwicklung des Konzepts der imperialen Mächte, die der Macht Gottes 

unterworfen sind. Gott benutzt diese Reiche, um Israel zu bestrafen, aber diese Reiche werden ihrerseits für die 

Überschreitung ihres Mandats bestraft. Jesaja 10-11 ist eine der frühesten Darstellungen dieses antiimperialen 

Gedankens, wo er in einer Prophezeiung gegen Assyrien auftaucht. In Daniel 7 wird dieses Konzept auf alle Reiche 

angewandt. Sowohl Jesaja als auch Daniel übertragen die Aufgabe, die Reiche zu bestrafen, auf Gott oder einen 

direkten Vertreter Gottes. Die Tierapokalypse (1 Henoch 90,19) und die Qumran-Kriegstexte erweitern dieses 

Konzept jedoch, indem sie den Auserwählten Israels eine zentrale Rolle bei der Vollstreckung des göttlichen 

Gerichts gegen die Reiche zuweisen. Ich argumentiere, dass solche Texte auch mit verschiedenen jüdischen 

Widerstandsbewegungen in Verbindung gebracht werden sollten, die gegen die Seleukiden und Römer kämpften. 

 

Robert J. Myles 

Class Conflict in Galilee under Herod Antipas 
Summary 

There is a respectable strand of biblical scholarship which has argued the Galilean economy under Herod Antipas 

was relatively prosperous and that his building projects benefited the broader populace, assuming a kind of “trickle-

down” logic to the ancient economy. A less reductive approach, as advocated by this article, argues that class 

conflict can be present irrespective of unambiguous rises (or falls) in living standards. The situation of unequal 

distribution of resources remains; it will not satisfy all, and rises for some can lead to further demands. The 

argument is explored with reference to the impact (or not) of socio-economic factors on the emergence of the early 

Jesus movement. 

 

Zusammenfassung 

Es gibt einen respektablen Strang der Bibelwissenschaft, der argumentiert, dass die galiläische Wirtschaft unter 

Herodes Antipas relativ wohlhabend war und dass seine Bauprojekte der breiten Bevölkerung zugute kamen, wobei 

eine Art "Trickle-Down"-Logik für die antike Wirtschaft angenommen wird. Ein weniger reduktiver Ansatz, wie er 

in diesem Artikel vertreten wird, geht davon aus, dass Klassenkonflikte unabhängig von einem eindeutigen Anstieg 

(oder Rückgang) des Lebensstandards bestehen können. Die ungleiche Verteilung der Ressourcen bleibt bestehen; 

sie wird nicht alle zufrieden stellen, und ein Anstieg für einige kann zu weiteren Forderungen führen. Dieses 

Argument wird anhand des Einflusses sozioökonomischer Faktoren auf die Entstehung der frühen Jesus-Bewegung 

erörtert (oder auch nicht). 
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